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حمیرا حیدریان
خبرنگار

نســاجی مازندران را با سه کارخانه شماره یک، 
دو و سه در قائمشهر می شناسند؛ کارخانه ای که 
گذشــته پرافتخاری دارد و سال های سال زمینه 
اشــتغال جوانــان بی شــماری را از اســتان های 

مختلف فراهم آورده است.
واحد شماره یک که به چیت سازی معروف 
بــود، از قدیمی تریــن کارخانجــات نســاجی در 
کشــور بــه شــمار مــی رود کــه در ســال ۱۳۰۹ به 
بهره بــرداری رســید و نســاجی شــماره دو هــم 
در ســال ۱۳۳۶ افتتاح شــد و در آن منســوجات 
پــرده ای، ملحفــه ای، پیراهنــی، فاســتونی و… 

تولید می شد.
در ســال ۱۳۵۶ نیز نســاجی شــماره ســه به 
بهره برداری رســید که نخ و منســوجات نخی و 
مصنوعــی مهم تریــن محصــولات تولیدی آن 
محسوب می شد که پس از انقلاب این کارخانه 
تحــت نظــارت بانــک صنعــت و معــدن قــرار 
گرفت و تولیداتش همچنان در اوج بود. اما این 
روزهای خوش دوام چندانی نداشت و در سال 
۱۳۷۲ نساجی مازندران از سوی بانک صنعت 
و معــدن بابت بدهی اش بــه بانک ملی واگذار 
شــد. از آن ســال رونــد تولید نســاجی مازندران 
رو بــه افول گذاشــت و وزارت صنایــع و معادن 
وقت، این مجموعه صنعتی بزرگ و با ارزش را 
به بانک ملی فروخت. در طول این سال ها تنها 
کاری که در کارخانه نساجی صورت می گرفت، 
تغییر مدیریت بود.همچنین تا سال ۱۳۸۰هم 
رونــد تولید کمابیش ادامه داشــت. اما از آن به 
بعد کارخانه ورشکســته شــد و پرداخت حقوق 

کارگران دائماً به تعویق می افتاد.
از همــان ســال ها تجمعــات و اعتراضــات 
خیابانــی کارگــران آغــاز شــد. بعــد از تعطیلی 
کارخانــه گونی بافی، واگذاری نســاجی شــماره 
یــک بــه شــهرداری و فروپاشــی کامل نســاجی 
شــماره دو، نســاجی مازندران یا همان نساجی 
شــماره ســه، تنها بازمانده صنعت نساجی در 
مازنــدران بــود کــه بــا موافقــت دولــت نهم به 

سرمایه گذار خارجی واگذار شد.
و  اقتصــادی  امــور  وزارت   ۱۳۸۵ ســال  در 
بــر  مبنــی  را  مصوبــه ای  کار،  وزارت  و  دارایــی 

تشــکیل کارگروه تجارت خارجی تصویب کرده 
و نســاجی مازندران را در قالب یک تفاهمنامه 
بــه ســرمایه گذار ترک واگــذار کردنــد. طبق این 
تفاهمنامه ســرمایه گذار تــرک، متعهد به ۱۳۰ 
میلیــون یــورو ســرمایه گذاری، احیــای شــرکت 
نســاجی مازنــدران ظــرف دو ســال و افزایــش 
تعداد کارگران به دو هزار نفر شــد که البته هیچ 

کدام از این تعهدات محقق نشد.
به دلیــل  نهایــت  در  تــرک  ســرمایه گذار 
مشــکلات حقوقی که در ترکیه داشــت به کشور 
خودش برگشــت و این کارخانــه با چالش های 
متعــددی کــه داشــت در اختیــار ســرمایه گذار 
ایرانی که ســرمایه گذار تــرک معرفی کرده بود، 
قرار گرفت. بعد از یک دوره رکود کامل، شورای 
تأمین امنیت شهرســتان قائمشهر به موضوع 
کارخانه نســاجی شــماره ســه ورود پیدا کرد. در 
همان زمان ســرمایه گذار ایرانی یکی از فعالان 
با سابقه صنعت نساجی را به عنوان مدیرعامل 
ایــن کارخانه به شــورای تأمیــن معرفی کرد که 
باعث احیای نســبی این کارخانه شد. با حضور 
حجت الاســلام ابراهیم رئیسی در دو سفر خود 
به اســتان مازندران و بازدید از کارخانه نساجی 
مازنــدران در اســفندماه ۱۳۹۹ و ۱4۰۰ کــه اولی 
به عنوان رئیس قوه قضائیه و در بازدید دوم در 
مقام ریاســت جمهوری صورت گرفت، دستور 
برای احیا و راه اندازی مجدد این کارخانه صادر 
شــد؛ تــا بــرای بیــش از ۷ هــزار کارگر کــه در آن 
فعالیت می کردند، بار دیگر نشانه های امید در  
به حرکــت درآمدن چرخ اقتصــاد این کارخانه 

کهن ظاهر شود.

ë  بــه زودی خط هــای جدیــد کارخانــه نســاجی
راه اندازی می شود

معــاون هماهنگی امور اقتصادی اســتاندار 
بــا  ایــن خصــوص در گفت و گــو  مازنــدران در 
»ایــران« ضمــن بیــان اینکــه قدمــت کارخانه 
شماره یک نساجی به ۸۰ سال می رسد، گفت: 
ایــن کارخانــه طــی دو دهــه اخیــر چــه از لحاظ 

مدیریت و چه کارگری با چالش روبه رو شد.
طــی تصمیماتی کــه در ســال ۱۳۸5 اتخاذ 
و در ســال ۸۸ از ســوی بانک ملی اجرایی شــد، 
قــراردادی با یک تبعه ترکیــه ای صورت گرفت 

کــه متأســفانه وی بــه تعهــدات خــود در قبــال 
کارخانــه پایبنــد نبــود و در ســال ۱۳۹۲ ایــران را 
تــرک کرد و شــرکت را بــر خلاف قانــون به فرد 
دیگــری به صــورت وکالتــی واگــذار کرد کــه این 
ســرمایه گذار نیــز بــه علــت مشــکلات مالــی و 
اســتقرار در خارج از کشور بار دیگر ضربه به این 

کارخانه و کارگران آن وارد کرد.
حسن خیریان پور با بیان اینکه در اسفندماه 
سال ۱۳۹۹ آیت الله رئیسی به عنوان رئیس قوه 
قضائیه به مازندران ســفر کردند، افزود: ایشان 
در سفر خود از کارخانه نساجی مازندران بازدید 
کرد و پس از دیدن شــرایط آن، دســتوری مبنی 
بر تعیین تکلیف مالکیت در هیأت  داوری داد.

 وی با اشــاره به اینکه براســاس این دســتور 
تفاهمنامه ای در هیأت مذکور نوشــته و تشکیل 
جلســات اجرایی شــد، اظهــار داشــت: به دلیل 
ایــن لحظــه در  تــا  وجــود مشــکلات حقوقــی 
خصــوص تعییــن تکلیف مالکیــت تصمیمی 
گرفتــه نشــده اســت. در ســفر اســتانی آیت الله 
رئیسی به عنوان رئیس جمهور در ۲۰ اسفندماه 
سال ۱4۰۰ ایشــان بار دیگر برای تعیین تکلیف 
مالکیت این کارخانه دستور صادر کرده و تأکید 
کردنــد تــا بانک ملی نســبت بــه ایــن موضوع 

پیگیــر شــود. بــر ایــن اســاس در فروردیــن ماه 
سال جاری از سوی استاندار نامه ای تنظیم و به 
وزیــر امور اقتصادی و دارایی ارائه شــد تا فســخ 
قرارداد با بانک ملی انجام شــود. این مســئول 
بــا تأکید بر اینکــه در کنــار پیگیری های حقوقی 
و تعییــن تکلیف مالکیت، اقدامــات فنی برای 
از ســرگیری برخــی از خطــوط ایــن کارخانه نیز 
انجام گرفته اســت، گفت: طی ســال های اخیر 
تفاهمنامــه ای بیــن اســتانداری و ســتاد اجرای 
فرمــان امــام)ره( منعقد شــد که بر اســاس آن 
مبلــغ ۳۰ میلیــارد تومــان از ســوی ایــن ســتاد 
بــه منظــور مشــارکت در راه انــدازی، بازســازی، 
نوسازی و نصب دستگاه های جدید اختصاص 
داده شد. همچنین در این تفاهمنامه مقرر شد 
که مدیران کارخانه نیز در جهت مشارکت، بالغ 

بر ۱۰ میلیارد تومان هزینه کنند.
وی بــا اشــاره به اینکــه تزریق ایــن اعتبارات 
شــد،  رکــود  از  کارخانــه  ایــن  خــروج  باعــث 
خاطرنشــان کــرد: در حال حاضر ایــن کارخانه 
روزانــه 4/5 تــن نــخ بــه طــول 6۰ هــزار متــر 
تولیــد می کند. همچنین شــاهد پیشــرفت های 
فیزیکی در خط رنگ ریزی هســتیم که تســت و 
آزمایش هــای لازمه انجام گرفته و این خط  نیز 

در مرحلــه بهره برداری قرار دارد. آماده ســازی 
ســوله های مســتهلک و فروشــگاه نســاجی نیز 
طبــق تفاهمنامــه بــزودی راه انــدازی خواهــد 
شــد و در حــال حاضر نیــز 4۳۰ کارگر به صورت 
مســتقیم در ایــن کارخانــه مشــغول فعالیــت 

هستند.
فرشــباف مدیــر کارخانه نســاجی مازندران 
نیز با بیان اینکه وضعیت کارخانه شــماره ســه 
نســاجی اســتان خوب و مطلوب اســت، گفت: 
عمده تولیدات کارخانه شــامل پــرده و ملحفه 
اســت و انــواع پارچه با تکنولــوژی جدید در این 
کارخانه قابلیت تولید دارد. کارخانه نساجی که 
تــا پایان ســال ۹۷ در حال تعطیل شــدن کامل 
بود و هر روز با اعتصاب های کارگری و... مواجه 
بود، اکنون با وجود مشکلات، حدود 45۰ کارگر 
را جذب کرده و بخشــی از ظرفیــت تولیدی آن 
فعال شده است و کارگران حقوق شان را بموقع 

دریافت می کنند.
فرشباف یادآور شد: همچنین ماشین آلاتی 
کــه ۲۰ ســال در انبارها در حال خــاک خوردن و 
از بین رفتن بود، دوباره راه اندازی شــد و بخش 
بافندگــی آن نصب شــده و بخــش رنگرزی نیز 

بزودی راه اندازی خواهد شد.

بازگشت نساجی مازندران به مدار تولید
دستور رئیس جمهور برای تعیین تکلیف مالکیت کارخانه قدیمی مازندران اجرا می شود

گاه
م ن

نی

ë  معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتاندار مازندران: به دلیل وجود مشکلات حقوقی تا این لحظه در خصوص تعیین تکلیف مالکیت
تصمیمی گرفته نشــده اســت.  در سفر اســتانی  آیت الله رئیســی به عنوان رئیس جمهور  در 20 اسفندماه سال 1400 ایشــان  بار دیگر  برای 
تعییــن تکلیــف مالکیت این کارخانه دســتور صــادر کرده و تأکیــد کرد تا بانک ملی نســبت به این موضوع پیگیر شــود. بر این اســاس در 
فروردین ماه سال جاری  از سوی استاندار نامه ای تنظیم و به  وزیر امور اقتصادی و دارایی ارائه شد تا فسخ قرارداد با بانک ملی انجام شود

آیت الله رئیسی نخستین بار زمانی که ریاست قوه قضائیه را عهد ه دار بود دستور داد مالکیت نساجی مازندران تعیین تکلیف شود
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 مقصریابی شورای شهر یزد 
درخصوص خسارت ۴۰۰ میلیارد تومانی سیل

ایران زمین - یکی از کم بارش ترین شــهرهای ایران عصر شــنبه ۱۰ اردیبهشــت ماه با 
بارشی که 5۰ دقیقه طول کشید، ناگهان غافلگیر شد. سیل بند یزد در محدوده جنوبی 
کمر بندی یزد شکســته شــد و ســیل ناگهانی به زیرســاخت ها و معابر عمومی و منازل 

مسکونی 4۰۰ میلیارد تومان خسارت وارد کرد.
هــر چنــد در اظهارنظرهای اولیه گفته شــده اســت کــه نقص ســیل بند و بی توجهی به 
اســتحکام و ترمیــم آن از مهم تریــن دلایــل افزایش خســارات ســیل یزد بوده اســت، 
شورای شهر یزد در جلسه ای فوق العاده به بررسی دلایل خسارات سیل ۱۰ اردیبهشت 

ماه یزد پرداخت.
عزیزالله ســیفی رئیس شــورای شهر یزد در نشست فوق العاده شورای شهر یزد با بیان 
اینکه وظیفه شــناخت مقصر به عهده دادســتان اســت و دســتگاه یا دســتگاه هایی که 
در این زمینه کوتاهی داشــته اند اطلاع رســانی و معرفی خواهند شــد افزود: دنبال این 
هستیم که بدانیم چگونه رخ داد و چه بخش هایی در دست دستگاه ها و چه بخشی در 

اختیار شورا بوده و برای پیشگیری از دفعات بعدی چه باید بکنیم.
ســیفی بــا بیــان اینکه بارندگــی به این میــزان و در این زمــان کوتــاه در نقطه ای خاص 
که مشــرف به کوه های اطراف شــهر یزد رخ داده اســت اظهار داشــت: هواشناســی نیز 
ایــن بارندگــی را اعــلام کرده بــود اما وضعیــت قرمز را اعــلام نکرده بود و شــاید خود 

شــکل  ایــن  هــم  هواشناســی 
ایــن  بــا  بارندگــی را در شــهر 
نمی کــرد  پیش بینــی  شــدت 
کــه  شــهرداری  و  شــورا  بــه  و 
بخشــی از مدیریت بحران در 
دست ما است اعلام نکردند.
رئیس شورای شهر یزد با بیان 
اینکه این اتفاق در یزد پس از 
۱۰۰ سال رخ داده است عنوان 

کرد: دوره بارندگی این چنینی در یزد هر یکصد سال رخ می دهد و بحران های این چنین 
که گاهی از بارندگی های شــدید و سیل آســا ناشی می شــود، با وجود همه پیشرفت های 

دنیا، چالش ها و بحران هایی در کشورهای پیشرفته هم به وجود می آورد.
ســیدعباس میرحســینی مدیــرکل هواشناســی یزد با اشــاره بــه وضعیت اســتان یزد و 
اینکه بارش های رگباری احتمال زیادی دارد که رخ دهد و در پی آن خشکسالی و موج 
گرمایــی رخ دهد اظهار داشــت: از روز قبل از باران و وقوع ســیل هشــدار داده بودیم و 
برای شــهر یزد نیز بر اســاس پیش بینی خودم هشــدار نارنجی دادیم. در این هشــدار 
بر ســیلابی شدن مسیل ها تأکید شــده بود. نمی توان وضعیت قرمز را اعلام کرد چون 
شرایط هشدار هر وضعیتی متفاوت است و میزان بارش و سیلاب در سطحی نبود که 
بخواهیــم هشــدار قرمز بدهیم چون بــارش در منطقه ای خاص بود کــه بموقع اعلام 
شد. مهدی زارع رئیس پلیس راهور در این خصوص با بیان اینکه پیش بینی های لازم 
برای بارندگی در ســطح معابر انجام شــده بود و برای گره های ترافیکی آماده بودیم و 
نیروهای ما پای کار بودند اظهار داشت: اینکه رئیس شورا اعلام کرده در ۴۰ دقیقه اول 
آبگرفتگی معابر نداشتیم درست نیست و در ۱۰ دقیقه اول آبگرفتگی معابر داشتیم و 

کندی سرعت را در تردد و ایجاد ترافیک داشت.
وی بــا بیــان اینکه حضور پلیس زمانی بود که ترافیک شــدت بیشــتری داشــت افزود: 
در تماســی که شخصاً با شهردار داشتم خواســتار حضور عوامل شهرداری بودم اما به 
صراحت می گویم عوامل شــهرداری و شــورا حضور نداشتند و در مواردی شهردار یزد 

را در معابر شهر دیدم.


